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Imagine de \ar=Imagine de \ar=Imagine de \ar=Imagine de \ar=Imagine de \ar= Argumentul suprem

Marian LUPU nu va permite
]nchiderea unor [coli,
concedierea pedagogilor sau
reducerea salariilor acestora

(...) Sistemul educa\iei. |in s= pun ]n evi-
den\= aportul tuturor colegilor, dar ]n mod
particular, efortul colegului nostru Alexandru
Stoianoglo, vicepre[edintele Parlamentului, care
acum dou= s=pt=m]ni, dup= o analiz= minu\ioas=
a situa\iei existente, a venit cu o ini\iativ= adre-
sat= Executivului, bine fondat= [i argumentat=,
privind restabilirea indemniza\iilor pentru perioada
de var= ce se cuvin pedagogilor, de care ace[-
tia au fost lipsi\i, ceea ce este un lucru arhiim-
portant. Noi vom sus\ine aceast= ini\iativ=, ]n\e-
leg]nd foarte bine c= [i aici e vorba de adev=r
[i de justi\ie social=, fiindc= eliminarea unor pl=\i
de acest gen de la 1 ianuarie curent a redus
aproape la zero  major=rile operate la 1 octom-
brie 2009.

"Vom insista asupra calit=\ii proiectului
Codului educa\iei"

Vorbim foarte mult de noul Cod al educa-
\iei. Atunci c]nd ne referim la REFORMA ]n
]nv=\=m]nt [i la OPTIMIZAREA re\elei de [coli,
noi nu privim acest lucru, ]n mod CATEGORIC,
doar din punct de vedere contabil sau finan-
ciar, precum ar dori unii s= priveasc= acest
sector! Pentru mine, optimizare ]nseamn= c=
nici un pedagog din aceast= \ar= nu ][i va pierde
locul de munc=! Alt= cale nu exist=! Consider=m
proiectul Codului educa\iei ca fiind un  docu-
ment prea strategic pentru a pune ]n prim-plan
viteza de examinare a acestui proiect ]n detri-
mentul calit=\ii. Vom insista asupra calit=\ii pro-
iectului Codului educa\iei, cu referin\= at]t la
sistemul pre[colar, preuniversitar, c]t [i la cel
universitar de educa\ie. Educa\ia, dragii mei, este
viitorul acestei \=ri! La fel este [i domeniul culturii.
S= nu uit=m c= un popor care nu are cultur=,
care nu ][i \ine minte nici trecutul, nici prezen-
tul este departe de valorile spirituale [i cultu-
rale.

"Pentru mine, optimizare ]nseamn= c= nici
un pedagog din aceast= \ar= nu ][i va pierde
locul de munc=!"

(...) La fel vreau s= [ti\i, atunci c]nd vorbim
de Codul educa\iei sau de acelea[i discu\ii la
nivel de exper\i, c= PDM nu va sus\ine nicio-
dat= ideea ca num=rul de copila[i ]n clas= s= fie
ridicat p]n= la 30 [i peste 30 de copii, din mai
multe motive: cu c]t mai mul\i copii ]n clas=, cu

Cuv]ntul fapt= s= v= fie!
Reamintim ce-au promis politicienii-savan\i P}N+ [i DE Ziua Academiei de {tiin\e a Moldovei - 12 iunie 2010

at]t mai jos este nivelul calit=\ii studiilor [i al
pred=rii,  poate [i al aten\iei acordate individual
de c=tre pedagogi. Aceast= cale duce la dimi-
nuarea num=rului de clase ]n [coli [i, ]n mod
implicit, la reducerea statelor de  personal sau
reducerea de salarii, lucru imposibil, dac= vor-
bim de faptul c= sistemul de educa\ie este
important pentru Republica  Moldova (...)".

(Din discursul rostit de liderul PDM, Marian
LUPU, dr. ]n [tiin\e economice, la lansarea
proiectului «O agend= social= pentru o Moldov=
European=», organizat= la 12 iunie 2010)

Dr. ]n economie Marian LUPU: “Proiec-
tul Codului educa\iei va fi adoptat cu luarea ]n
calcul a observa\iilor savan\ilor. Academia tre-
buie sus\inut=..."

“{tiin\a [i proiectele investi\ionale s]nt motorul
unei societ=\i moderne [i elementul vital pentru
asigurarea unei dezvolt=ri durabile a \=rii" - a
declarat pre[edintele Partidului Democrat, Ma-
rian Lupu, ]n timpul vizitei efectuate, ]n 11 mai
2010, la Liceul Academiei de {tiin\e a Moldovei
(A{M) [i la Universitatea A{M.

Marian Lupu a luat cuno[tin\= de nivelul de
studii [i de trai al celor cca 100 de copii dota\i,
care ]nva\= la Liceul A{M. El a spus c= opteaz=
pentru condi\ii de studii similare ]n toate liceele
din \ar= [i a insistat s= discute cu liceenii. Potrivit
lui Lupu, \ara are nevoie de o nou= elit=, bine
instruit= [i cu viziuni moderne. Elevii l-au ]ntre-
bat pe pre[edinte despre sistemul de la Bolog-
na, reforma educa\iei [i lipsa locurilor de munc=.
}n replic=, Marian Lupu a spus c= statul are
obliga\ia de a administra num=rul de burse fi-
nan\ate din buget pentru o mai buna gestiona-
re a pie\ei muncii. El a men\ionat, totodat=, ca
este nevoie de schimbarea calit=\ii finan\=rii
institu\iilor de ]nv=\=m]nt.

De men\ionat c= 80 la sut= din elevii Liceu-
lui A{M s]nt din afara capitalei [i provin din
familii social-vulnerabile. Totodat=, la concursu-
rile [i olimpiadele organizate anul acesta, elevii
Liceului au ob\inut, ]n premier=, cele mai multe
distinc\ii [i medalii ]n raport cu alte institu\ii
na\ionale.

Pre[edintele PDM a discutat, de aseme-
nea, cu profesorii de la Universitatea A{M. Potrivit
lui, o precondi\ie pentru dezvoltarea econo-
mic= durabila a \=rii este instruirea de calitate.
Studiile aprofundate au un rol primordial ]n
promovarea unor proiecte inova\ionale viabile.
Marian Lupu a promis ca va fi al=turi de A{M
pentru asigurarea finan\=rii institu\iilor.

Fostul pre[edinte al Parlamentului a mai spus

c= proiectul Codului educa\iei va fi adoptat cu
luarea ]n calcul a observa\iilor savan\ilor. Prin-
tre observa\iile f=cute de ace[tia se num=r=
dublarea competen\elor unor institu\ii [i con-
tradic\iile dintre proiectul Codului educa\iei [i
Codul cu privire la [tiin\= si inovare (]n vigoare
din anul 2004). “Academia trebuie sus\inut= ca
s= oferim [anse pentru dezvoltarea valorilor de
baz= din societate", a spus Marian Lupu.

Universitatea A{M are contracte de asocie-
re cu institutele A{M [i cu parcurile inova\io-
nale din tar=. Aceasta colaboreaz=, ]n acela[i
timp, cu universit=\i din Italia, Rusia, Marea Bri-
tanie, Polonia.

Comunicat de pres= al
Partidului Democrat din Moldova

Chi[in=u, 11 mai 2010

P.S.: }n contextul afirma\iei liderului PDM,
Marian LUPU: “proiectul Codului educa\iei va fi
adoptat cu luarea ]n calcul a observa\iilor sa-
van\ilor", men\ion=m faptul c= observa\iile [i
propunerile finale ale Academiei de {tiin\e a
Moldovei privind modificarea [i completarea
proiectului Codului educa\iei au fost publicate
]n edi\ia de vineri, 11 iunie 2010, a ziarului
TIMPUL. Acestea pot fi citite [i pe site-ul A{M:
www.asm.md.

Centrul Media al A{M

Serafim URECHEAN: «Eu nu
s]nt adeptul politiz=rii
institu\iei academice, eu s]nt
adeptul finan\=rii [tiin\ei [i
sus\inerii oamenilor de [tiin\=»

Aceast= declara\ie a fost f=cut= de prim-
vicepre[edintele Parlamentului Republicii Mol-
dova, dr. hab. ]n economie, Serafim Urechean,
la ]ncheierea vizitei sale de documentare la
Academia de {tiin\e a Moldovei (A{M), unde a
luat cuno[tin\= de activitatea mai multor institute
[i organiza\ii din sfera [tiin\ei [i inov=rii.

Dat= fiind criza economic= [i bugetul auster
al statului, parlamentarul [i omul de [tiin\= Serafim
Urechean s-a ar=tat preocupat de identificarea
solu\iilor privind optimizarea activit=\ii din sfera
[tiin\=-inovare, exprim]nd ]n acest sens dolean\a
ca toate proiectele de relansare a economiei
na\ionale s= fie supuse unei test=ri de ]nalt=
responsabilitate din partea savan\ilor. Deputatul
Serafim  Urechean a reiterat ideea unei cola-
bor=ri mai eficiente ]ntre Guvern [i comunitatea

[tiin\ific=, av]nd ferma convingere c= [tiin\a tre-
buie s= fie ]n prim-planul dezvolt=rii societ=\ii,
a  unei economii performante, bazate pe cu-
noa[tere, ajustat= la noile rigori ale UE.

Dorind s= ia cuno[tin\= de modul ]n care
au loc test=rile pentru transferul noilor tehno-
logii, Serafim Urechean, dr. hab. ]n economie,
a vizitat Parcul [tiin\ifico-tehnologic "Academi-
ca"  [i Incubatorul de inovare "Inovatorul" ale
A{M, unde directorul Agen\iei pentru Inovare
[i Transfer Tehnologic, dr. Ghenadie Cernei, a
f=cut o ampl= prezentare a activit=\ii acestor struc-
turi inova\ionale, eviden\iind  rezultatele ob\i-
nute de acestea. Au fost men\ionate, de ase-
menea,  direc\iile prioritare privind organizarea
[i dezvoltarea infrastructurii inova\ionale, pro-
movarea proiectelor de inovare [i transfer teh-
nologic, \in]ndu-se cont de necesit=\ile econo-
miei na\ionale.

Legislatorul a fost [i oaspetele Liceului [i
Universit=\ii A{M, unde a luat act de condi\iile
]n care studiaz= liceenii, masteranzii [i docto-
ranzii, tinerii av]nd posibilitatea de a dialoga cu
savantul [i omul politic Serafim Urechean.

Un alt obiectiv de pe agenda de lucru a
prim-vicepre[edintelui Parlamentului Republicii
Moldova l-a constituit vizita la Institutul de
Dezvoltare a Societ=\ii Informa\ionale (IDSI) al
A{M. Directorul IDSI, Igor Cojocaru, l-a infor-
mat pe prim-vicepre[edintele Parlamentului c=
cercetarea este finan\at= de A{M doar ]n baza
proiectelor care s]nt expertizate prin interme-
diul sistemului informa\ional Expert online.

Vizit]nd Biblioteca {tiin\ific= Central= "An-
drei Lupan" a A{M, edificiu de tip occidental,
unic ]n Republica Moldova, oaspetele a r=mas
impresionat de existen\a Fondului variat de
carte, care ]n cur]nd va face posibil= realiza-
rea unei idei mai vechi de a deschide Muzeul
c=r\ii rare.

Mul\umind prim-vicepre[edintelui Parlamen-
tului Republicii Moldova, Serafim Urechean,
pentru deschiderea sa fa\= de comunitatea
[tiin\ific=, pre[edintele A{M, acad. Gheorghe
Duca, [i-a exprimat speran\a c= savan\ii auto-
htoni vor avea sprijinul autorit=\ilor publice
centrale ]n vederea dezvolt=rii paradigmei pro-
movate de Uniunea European=: dezvoltarea unei
societ=\i bazate pe cunoa[tere, care s= edifice
noul tip de economie – cea bazat= pe cunoa[-
tere.

Centrul Media al A{M
Chi[in=u, 8 februarie 2010


